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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE DEL CONSELL DEL DISTRICTE  5 DE L’AJUNTAMENT 
DE SABADELL 
 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm. de la sessió: 06/2012 
Caràcter: ordinari 
Data: 5 de juliol de 2012 
Horari: 19:30 h a 20:50 h 
Lloc: Centre Cívic de Gràcia 
 
 
Assistents 
 
Marta Farrés Falgueras, presidenta 
Lluís Perarnau Reyes, vocal d’ES 
Teresa Llamas Frías, vocal de l’Agrupació de Veïns de Gràcia 
Salvador Tamborero Oribe, vocal de l’AV d’Arraona-Merinals-Can Gambús 
Jaume Selvas Casanovas, vocal de l’AV de Can Feu 
Rossend Valls Valls, vocal de les entitats de gent gran 
Albert Gusi Miró, vocal de les entitats culturals 
Fernando Fernández Moyano, vocal dels centres d’atenció primària 
Rafael González Díaz, secretari delegat substitut 
 
Altres assistents: 
 
Cristóbal Guillén Rivera, tècnic d’Espai Públic 
Públic assistent 
 
 
Absents 
 
Xavier Casas Hurtado, vocal de CiU 
Carles Bosch Masó, vocal del PSC 
Fracisco Javier Martínez Jiménez, vocal de l’AV Serra d’en Camaró 
Isidre Vicente Rebull, vocal de les entitats culturals 
Sergi Mestre García, vocal de les entitats culturals 
María Rodríguez Abellán, vocal de les entitats juvenils 
Marina Duran Díaz, vocal del grup altres entitats 
 
Excusen la seva absència: 
 
Quim Carné Jordana, vocal regidor de la llista més votada de la ciutat 
Olga Acero López, vocal del PSC 
Encarna López Martínez, vocal del PSC 
Alfonso Moreno López, representant del PP (5%) 
Mercè Canalias Pons, vocal de les entitats culturals 
Jordi Argemí Alberich, vocal de les entitats esportives 
Martí Sala Roca, vocal de les entitats esportives 
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Pilar Altarriba Vilarasau, vocal del grup altres entitats 
Joan Cosp Girbau, vocal de les entitats de comerciants 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació de les actes anteriors. 
2. Mesures d’estalvi energètic (2009-2012). 
3. Informació dels representants en els consells sectorials de Salut, Esports, Educació i 

Consell de Ciutat. 
4. Comunicacions. 
5. Torn obert de paraules. 
 
Atès que existeix el quòrum de constitució que estableix l’article 12 del Reglament municipal 
dels consells, del districte de 30 d’abril de 1997, la presidenta declara oberta la sessió. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
 
1. Aprovació de les actes anteriors 
 

La Sra. Farrés demana si hi ha alguna esmena a l’acta anterior i, atès que no n’hi ha 
cap, l’acta de la sessió del 29 de maig queda aprovada per unanimitat. 

 
 
2. Mesures d’estalvi energètic (2009-2012) 

 
Tot seguit la Sra. Farrés comenta que l’Ajuntament ha posat en marxa un pla d’estalvi 
energètic que compta a amb diverses mesures que cal que coneguin els vocals dels 
consells de districte i, per explicar en què consisteix aquest pla, presenta el tècnic 
d’Espai Públic, Sr. Cristòbal Guillén, gestor energètic de l’Ajuntament, que s’encarrega 
del seguiment tècnic de l’aplicació del pla dins l’Ajuntament i de la recerca de línies 
d’estalvi energètic de la ciutat. 
 
El Sr. Guillen s’ajuda d’una presentació audiovisual i diu que les contínues pujades de 
les tarifes en els últims anys han suposat que el preu de l’energia s’hagi doblat en poc 
més de sis anys. En aquest sentit i amb la situació de crisi econòmica que patim, diu 
que cal actuar per compensar l’augment de la despesa. Sabadell ja va començar a 
treballar en la línia de l’eficiència energètica fa 15 anys, amb la implantació de 
sistemes d’eficiència a l’enllumenat, telegestió a les calefaccions de les escoles i amb 
altres actuacions, però sobretot des de l’any 2009, arran d’un canvi en el reglament 
d’eficiència energètica, s’incideix molt més en aquest tema. 
 
Les mesures d’estalvi implantades des de llavors s’han aplicat en tres àmbits: espai 
públic, equipaments i subministrament energètic: 
 
En l’àmbit de l’espai públic, i amb l’impuls econòmic dels fons estatals (FEIL i FEOSL), 
s’han pres mesures com la renovació de tot l’enllumenat a set zones de la ciutat, s’han 
corregit les emissions lumíniques cap a l’hemisferi superior i s’està reduint la potència 
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en il·luminació. També s’han substituït quadres de comandament, amb la incorporació 
de regulació de flux en diverses zones de la ciutat i la Gran Via, cosa que permet la 
reducció del consum. També s’està optimitzant l’horari de funcionament de 
l’enllumenat públic adaptant-lo a les hores de llum solar. 
 
D’altra banda, s’han fet diversos estudis i proves amb la tecnologia led durant dos anys 
i s’han obtingut resultats molt positius, amb un estalvi de més del 50%. S’han instal·lat 
punts de llum led a diverses zones de la ciutat, com el parc de Catalunya, la Gran Via i 
el parc del Taulí. També s’han instal·lat reactàncies electròniques amb regulació de 
flux. Amb la situació actual del 50% de la potència instal·lada amb quadres de 
regulació de flux i telegestió s’ha aconseguit un estalvi mínim del 30% de l’energia 
consumida, una reducció d’emissions de 847 tones de CO2 l’any i un estalvi de 4,68 
milions de kWh/any.  
 
Unes altres mesures, pel que fa a l’espai públic, que s’han pres han estat la renovació 
del 100% de les òptiques dels semàfors de la ciutat amb tecnologia led. També es 
disposa a la flota municipal d’onze vehicles elèctrics.  
 
En l’àmbit dels equipaments, algunes de les mesures d’estalvi que s’han pres i que han 
suposat un estalvi anual d’1,3 milions de kWh han estat: 
 

• Instal·lar geotèrmia a Cal Marcet i al Vapor Codina. La geotèrmia consisteix a 
aprofitar la temperatura estable de 15 graus que té la terra a una determinada 
profunditat per fer passar per aquí les canonades, de tal manera que l’energia 
posterior que cal per escalfar-la és molt menor. 

• Instal·lar bateries de condensadors en equipaments i s’ha optimitzat el procés 
de recollida pneumàtica de la central de Can Llong en horaris i potències 
contractades.  

• Apagar la il·luminació decorativa de la Biblioteca Vapor Badia. 
• Ajustar i reprogramar les instal·lacions amb telegestió. 
• Reduir l’enllumenat als equipaments municipals. 
• Apagar l’enllumenat interior de les màquines de vending. 
• Reduir l’horari de les fonts. 
• Optimitzar els horaris de neteja als equipaments i millora dels hàbits energètics. 
• Optimitzar, mitjançant auditories dels centres cívics i biblioteques, els espais 

oberts al públic, segons la demanda real. 
 

Finalment el Sr. Guillén explica quines han estat les mesures en l’àmbit del 
subministrament energètic:  
 
S’ha incorporat un programari de gestió de la facturació, amb l’objectiu d’optimitzar les 
contractacions, augmentar els dispositius de control davant irregularitats i millorar el 
seguiment de els despeses energètiques amb els següents estalvis potencials: 
 

• La millora en la gestió pot arribar a estalviar de l’1% al 3% sobre el total del 
volum de facturació. 

• Ha permès optimitzar les contractacions i estalviar en la despesa del terme de 
potència. 
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• S’ha augmentat el control de facturació per evitar possibles errors a les 
facturacions de les companyies. 

 
Per concloure el Sr. Guillén diu que l’estalvi energètic no comporta una disminució de 
la qualitat del servei, sinó que es racionalitza el servei. L’estalvi actual equival a treure 
de circulació uns mil turismes, quant a emissions de CO2 i a tancar gairebé 6.000 
bombetes de 100 w que estiguessin enceses durant un any. Aquestes actuacions 
s’emmarquen dins l’Estratègia del canvi climàtic 2008-2012, l’Oficina Local de l’Energia 
i l’Agenda 21+10 Local. 
 
Acabada l’exposició del Sr. Guillén, hi intervenen els vocals:  
 
El Sr. Selvas comenta que hi ha molts semàfors que tenen els leds fosos i pregunta si 
els canvis de llum es farà a tot arreu per unificar el color de les llums.  
 
El Sr. Guillén diu que es va corregint, que es va aconseguir una subvenció de l’ICAEN 
per fer el canvi i que la garantia de l’instal·lador encara és vàlida i els ha d’anar 
reparant.  
 
Acabades les intervencions d’aquest punt, la Sra. Farrés dóna les gràcies al Sr. Guillén 
i es passa al següent punt de l’ordre del dia. 
 
 

3. Informació dels representants en els consells sectorials de Salut, Esports, Educació i 
Consell de Ciutat 

 
En aquest període, s’ha dut a terme la reunió del Consell de l’Esport, el passat 29 de 
maig, i la Sra. Altarriba, representant d’aquest consell de districte en aquell consell 
sectorial, s’ha excusat i no ha pogut quedar-se al consell de districte. No obstant això, 
ha deixat l’acta de la reunió del Consell d’Esports perquè es llegeixin els punts més 
destacats que es van tractar. Llegeixo aquests punts, que són els següents:  
 

• Proposta de constitució de taules de treball per redactar un nou Llibre Blanc 
de l’Esport 

• Valoració de la Festa de l’Esport 2012 
• Valoració de la temporada de la Pista Coberta d’Atletisme de Catalunya 
• Informació del Pla d’ajust de l’Ajuntament de Sabadell 
• Informació de la convocatòria de subvencions de 2012 
• Informació de la Diada de l’esport de la Diputació de Barcelona  
• Informació de la temporada de piscines de 2012 
• Informació de les activitats de Festa major 2012 
 

El Sr. Perarnau recorda l’acte del qual ja va informar de l’11 de juliol en defensa de la 
sanitat pública al Parc Taulí i lliura als assistents fulls volants amb la informació 
d’aquesta  convocatòria. 
 
Tot segui es passa al següent punt:  
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4. Comunicacions 
 
Com a secretari, llegeixo els comunicats següents:  
 
Referent a la queixa de l’AV de Gràcia per l’incivisme dels amos de gossos a la plaça 
del Treball (excrements i animals deslligats), s’ha avisat la Policia, que en farà el 
seguiment. També s’ha avisat Neteja Viària perquè estudiïn un increment de la neteja 
de la plaça. 
 
Pel que fa a la manca d’una placa de stop a la cruïlla de Dr. Almera  i Jaquard, tema 
demanat per la Sra. Canalias, s’ha avisat Mobilitat. 
 
Sobre la brutícia de l’entorn de Gespasa, tema demanat pel Sr. Moreno, s’està pendent 
d’una reunió amb Espai Públic per garantir una millor neteja de l’entorn de l’empresa. 
  
Sobre els arbres del carrer de Bocaccio, tema demanat pel Sr. Sala, els tècnics de 
jardineria no detecten cap plaga i les moreres del carrer han estat podades. Quant a 
les arbustives del tancament del recinte de l’OAR Gràcia, es preveu retallar-les a la 
tardor. 
 
Quant a l’accessibilitat de l’edifici de l’OAR Gràcia, també demanat pel Sr. Sala, des 
d’Esports han comentat que ara no és possible de fer cap actuació per la situació 
econòmica. 
 
Es recorda que el procés participatiu del Pla d’Actuació Municipal estarà disponible fins 
el 16 de juliol i es lliura un exemplar del qüestionari a cada assistent. 
 
S’informa també que el Centre Cívic canviarà l’horari i a partir de l’1 de setembre obrirà 
de 15 a 21 h.  
 
Es dóna compte també que s’ha signat amb la Generalitat el protocol d’intencions pel 
soterrament dels ferrocarrils al pas per Gràcia i Can Feu i que està a disposició dels 
vocals que els vulguin. 

 
 
5. Torn obert de paraules 

 
El Sr. Perarnau demana de tractar aquest tema del soterrament a fons més endavant 
en un proper ple. 
 
La Sra. Montse Alonso, convidada al Consell,  es lamenta del deteriorament que pateix 
Can Gambús 
 
El Sr. Tamborero comenta el problema dels coloms als Merinals i s’exclama del 
robatori de tapes de claveguera per vendre el ferro.  
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La presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretari delegat substitut, estenc aquesta 
acta. 
 
El secretari delegat substitut      Vist i plau 

La presidenta 


